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n Josep Maria Serra és anestesiò-
leg. De Manresa. Actualment treba-
lla a l’hospital de Valls i és el presi-
dent del sector hospitals del Metges 
de Catalunya.  El sindicat ha convo-
cat una vaga de facultatius a finals 
de gener. Afirmen que no es dona 
qualitat per l’alta pressió assistenci-
al i alerten que falten metges. 
Fa anys es presumia de tenir un 
dels millors sistemes de salut pú-
blics. Ara aquesta percepció ha 
canviat. Per què? 
En presumia el govern. I potser no 
era veritat perquè probablement 
en aquells moments, i parlem de fa 
25 anys enrere, el sistema sanitari 
s’estava construint. La transferència 
de la sanitat a Catalunya va ser a fi-
nals dels 70. El govern de torn apro-
fitar els recursos locals. Un d’ells 
eren els hospitals. I es va crear la sa-
nitat concertada perquè la propie-
tat no era del propi departament de 
Salut sinó que estava en mans de di-
ferents sectors. I el que es va fer va 
ser contractar serveis. D’aquesta 
forma la Generalitat no havia d’in-
vertir per construir nous centres. 
 També abans es cobria el que es co-
bria, fins que es va passar a la cober-
tura universal. Això va suposar un 
increment de la demanda. 
I en aquell moment s’hi van posar 
els recursos necessaris ? 
Des de fa 30 anys sempre he sentit 
el mateix: no hi ha diners. Sempre 
hem anat amb una sabata i una es-
pardenya. Ara bé, de cara enfora sí 
que es venia que era un servei assis-
tencial magnífic perquè teníem un 
hospital a tocar de cada població. 

Però ara veiem que això té un cost. 
Com estan els ànims? 
La gent no està disposada a conti-
nuar com ara perquè es dona una 
mala assistència.  L’alta pressió as-
sistencial fa que es primi la quanti-
tat per sobre de la qualitat, i això et 
pot portar a l’error. 
Tot és qüestió de cobrar més? 
Hi ha un problema de condicions 
laborals i retributives que s’ha de 
corregir. I una altra cosa és la pres-
sió assistencial, que ve donada per-
què som pocs i volen que fem la 
mateixa feina que quan érem més. 
La distribució dels recursos sanita-
ris del país és totalment caòtica 
amb molts aspectes. S’ha de fer un 
nou model sanitari.  

Un nou model sanitari, però, no 
només es fa amb diners... 
No, però al final tot acaben sent di-
ners. Primer cal saber quines peces 
tenim per poder treballar. Tenim 
l’ICS que té el 80 % de l’atenció pri-
mària i un 20 % de l’hospitalària. 
Llavors la part concertada, que és 
el 20 % de primària, pràcticament 
la totalitat de salut mental i dels 
centres sociosanitaris, i una qua-
rantena d’hospitals. Compte per-
què d’aquests centres el departa-
ment no té dades fiables. A més a 
més no hi ha establert cap sistema 
perquè els recursos públics siguin 
equitatius a tot el territori. No és 
tant un problema de la concertada 
sinó un tema d’organització i de 
planificació. Cal reordenar, repen-
sar i reformular el sistema nova-
ment amb vistes de futur. Aprenent 
dels errors i dels encerts 
I ara s’hi ha afegit la manca de 
professionals... 
Fa més de 20 anys que la Societat 
Catalana d’Anestesiologia va ad-
vertir que si no es feia una correc-
ció del nombre de facultatius 
especialistes tindríem un problema 
greu en un marge de 10 anys. I ja hi 
som. Els que han de fer la previsió 
de necessitats reals d’assistència 
del país, no han fet els deures. El dè-
ficit de professionals és generalitzat, 
i això vol dir que és un problema en-
dèmic de falta de previsió perquè la 
població del país ha anat creixent 
però no ha anat creixent la forma-
ció d’especialistes. Ara que la gene-
ració del baby boom ens anirem 
jubilant, ara busquem solucions 
que no són fàcils.

Anestesiòleg manresà i president del sector hospitals de Metges de Catalunya. 
Josep Maria Serra és un anestesiòleg manresà que treballa a terres tarragonines. 
Actualment és a l’hospital de Valls. Forma part del sindicat mèdic Metges de Catalunya, 
que ha convocat una vaga per a finals de gener. Afirma que cal canviar de model
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n Cal transformar el sistema sani-
tari. Anar cap a un nou model més 
modern, no tant burocratitzat, 
apostar per figures com l’assistent 
clínic, potenciar l’autogestió i el 
treball en equips multidisciplina-
ris, a més a més d’aportar prou re-
cursos econòmics. És la recepta 
de la delegació al Bages del 
Col·legi de Metges de Barcelona 
per fer front a l’actual situació de 
la sanitat pública.  

El seu president, Jordi Aligué, 
considera que la vaga convocada 
a finals de gener «està justificada 
pel malestar dels professionals i 
per la sobrecàrrega assistencial», 
però que a més a més de reivindi-
car millores laborals i econòmi-
ques s’hauria d’insistir en la ne-
cessitat de canviar l’actual model 
del sistema sanitari. 

Segons Aligué «hi ha una sèrie 
de factors que s’han cronificat» 
com la burocràcia -sobretot a Pri-
mària a l’hora de fer altes, baixes 
o receptes-, poca flexibilitat o l’es-
mentada sobrecàrrega assistenci-
al.  Considera que Salut no ha 
d’estar subjecte a canvis polítics, 
sinó que hi ha d’haver un consens 
i «dir que la sanitat no es toca». 

La manca de professionals 
també obligarà a «reinventar-se». 
El Col·legi de Metges de Barcelo-
na fa anys que alerta de la manca 
de professionals mèdics. «Hi ha 
un cansament crònic que s’ha ac-
celerat amb la pandèmia, associ-
at a la jubilació de tota una gene-
ració» els propers anys. 

El Col·legi d’Infermeres i Infer-
mers de Barcelona també creu 
que les perspectives no són bo-
nes. Montserrat Vila afirma que hi 
ha un dèficit estructural impor-
tant i «no es pot donar resposta al 
que la societat demana a nivell sa-
nitari». No hi ha prou infermeres. 
Denuncia precarietat, poc reco-
neixement laboral i econòmic, es-
très i una alta pressió assistencial. 

El Col·legi de Metges  
al Bages afirma que 
caldrà reinventar-se

Jordi Aligué, del Col·legi de Metges de Barcelona al Bages ARXIU/ALEX GUERRERO
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u L’organisme mèdic 
considera que cal 
transformar el model sanitari  
i fer-lo més modern i àgil

«Fa 30 anys que sento a dir el 
mateix, que no hi ha diners»
u Serra assegura que es fa prevaler la quantitat per sobre de la qualitat, 
i que això genera una alta pressió i pot comportar errors dels metges
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Si has de donar de
baixa el teu vehicle,

fes-ho abans del 
31 de desembre 
i t’estalviaràs 

l’impost de circulació
del 2023

•  Gran estoc de recanvis 
 d'automoció ON-LINE
•  Repartiment de material DIARI
• Servei de grua
•  Recollida de tot tipus de vehicles
• Desballestament autoritzat per la DGT.
 Tramitació de baixa IMMEDIATA


